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 شكوفه شيباني
چند وقتي است كه برخي از مباحث فرهنگي، 
سياسي، اجتماعي و اقتصادي بر مدار موضوعي 
به نام »سبك زندگي« متمركز شده است، شايد اين تمركز 
از آنجا نش�أت مي گيرد كه همه ما جس�ته و گريخته در 
حوزه ه�اي مختلف زندگي ب�ه عينه ش�اهد تناقض ها و 
گسيختگي هايي ميان »آنچه كه مي گوييم« و »آنچه در 
عمل اتفاق مي افتد« هس�تيم، يعني در حوزه سياس�ت 
مي بينيد بين اصول و آموزه ها و آرمان هاي ما روي كاغذ 
با آنچه در عمل اتفاق مي افتد، ش�كاف ها و فاصله هايي 
پديده آمده اس�ت يا ميان ادعاها و آموزه هاي آموزش و 
پرورش رس�مي با محصول نهايي آن و مصاديقي از اين 
دست. حالا شايد يكي از مهم ترين كاركردهاي »سبك 
زندگي« اينجا باشد كه دست كم با برجسته كردن و بحث 
راه انداختن در متن و حاشيه اين موضوع، آن كاستي ها 
و تناقض ها و چالش هايي كه ام�روز در زندگي ما افتاده، 
مثل براده هاي آه�ن دور اين بحث جمع مي ش�وند و ما 
مي توانيم به تصوير واضح تري از آنچه مي خواهيم برسيم. 
گفت وگوي ما با آيت الله روح الله قرهي، رئيس حوزه علميه 
امام مهدي)عج( ناظر به همين بحث است، منتها با توجه 
به گستردگي مؤلفه هاي دخيل در س�بك زندگي صرفاً 
از زاويه »اخلاق« به اين بحث ن�گاه كرده ايم و دامنه اش 
را هم عمدتاً به خانواده و رابطه زوج ه�ا با هم و فرزندان

 

 محدود كرده ايم.
اگر بخواهي�م ضرورت و موضوعي�ت اخلاق در    
روابط ما با ديگ�ران به ويژه در مت�ن خانواده را 

واكاوي كنيم، چه عناصري برجسته مي شود؟
ما اگر مي خواهيم خانواده اي خوب داشته باشيم، بدون تعارف، 

اخلاق را بايد مبنا قرار دهيم. چند عب��ارت عالي و زيبا در دين 
وجود دارد كه اهميت تربيت و اخلاق را گوش��زد مي كند، شما 
وقتي اين عبارت ها را مي خوانيد، مي بينيد اصلاً قرار نيست اخلاق 
يك موضوع فرعي و روبنايي تلقي شود. اين عبارت از پيامبر چقدر 
زيبا و تكان دهنده است »الخلق و عاء الدين/ اخلاق ظرف دين 
است« منظور اين است كسي كه ديندار است، اين دينداري را در 

صورت و ظرف اخلاق مصرف مي كند و بهره مي برد.
مثل آب كه ظرف حيات است. فرمود »جعلنا من 
الماء كل ش�يء حي، ما همه چيز را به واسطه آب 
حيات داديم« در حقيقت ما دو حيات داريم؛ حيات 

ملموس و حيات غيرملموس.
حيات مجاز- حياتي كه در آن به سر مي بريم- وابسته به آب است، 

اين آب در حيات روحاني همان دين است كه رگ و ريشه حيات 
روحاني را سيراب مي كند، حال اگر اين آب كه حيات بشر به آن 
بستگي دارد در يك ظرف تميز ريخته ش��ود قابل شرب است، 
يعني دين ناگزير اس��ت كه در ظرف اخلاق ريخته شود، وگرنه 
قابل اجرا نخواهد بود، مثل آبي كه در ظرف كثيف ريخته مي شود 

و نمي شود نوشيد.
  آي�ا در اين ب�اره نش�انه گيري ما بايد به س�مت 
خانواده ها باش�د، يعن�ي آنها را مته�م كنيم كه 

كوتاهي كرده اند؟
مسلماً وظيفه سياس��تمداران ما در اين عرصه سنگين تر است. 
سياس��تمداران ما اگر متخلق به اخلاق الهي باشند، بسياري از 
گره هايي كه امروز دور و بر ما بازنشدني به نظر مي رسد، باز خواهد 
شد. اوايل انقلاب شهيد قدوس��ي فرمودند من خدمت امام)ره( 
رسيدم، عرض كردم قوانين ما فرانسوي است، با اين قوانين چه 
كنيم؟ امام فرمودند، اگر قاضي متخلق به اخلاق الهي باشد، متهم 
و شاكي هر دو راضي از نزد قاضي مي روند، يعني ظاهر ماجرا  در 
برداشت غربي از قانون و حكم،  اين طور است كه فقط يك نفر- 
شاكي يا متهم- راضي و خرسند از نزد قاضي مي روند، چون به هر 
حال يك وجه داوري قاضي عليه اين دو است اما اگر قاضي تربيت 
الهي و ديني داشته باشد، حتي كسي كه ظاهراً حكم قاضي عليه 
اوست، پي مي برد كه نهايتاً روح حكم به نفع او شده است. پيامبر 
مي فرمايد: »الاسلام خلق الحسن« اصلاً اسلام اخلاق نيك است، 
پس هرچقدر كه   در خانواده ها يا نهادها و اشخاص حكومتي از 
اين خصيصه فاصله مي گيريم، نشان مي دهد كه به همان اندازه 

از دين فاصله گرفته ايم.
ما چرا امروز در خانواده هايمان با بحران مواجهيم، به خاطر اين 
است كه وزن اخلاق را ناديده گرفته ايم، تصورمان اين است كه 
اخلاق يك موضوع فرعي است. شما انگار زيربناي زندگي را ناديده 

حيا قلب رابطه را 
زنده نگه مي دارد

گفت وگو با آيت الله روح الله قرهي، رئيس حوزه علميه امام مهدي)عج( 
درباره مؤلفه هاي زندگي اخلاقي در رابطه زوج ها  

بسيار  تعبير  فارسي،  در  همسر  تعبير 
خوبي است. چرا مي گوييم همسر، چرا 
نمي گوييم هم تن؟ مي گوييم همسر به 
خاطر اينكه سر همه موجوديت بشر و 
نقطه جمع شدن حس ها و قوه هاست. 
مركز قوه چشايي كجاست؟ سر! بويايي 
سر، شنوايي سر، بينايي سر. مهم تر از 
همه، سر كانون فكر و خردورزي است
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گرفته ايد و بنا بر روي يك سطح بنا مي شود، آيا اين بنا با يك تكان 
مختصر فرو نمي ريزد؟

ما الان زوج هايي داريم كه به اصل هم كفو بودن توجه نكرده اند. 
زوج هايي كه هم كفو نيستند. فقط پروردگار است كه كفو ندارد، 
بعد از پروردگار ما بي نياز از كفو نيستيم، اما با اين همه اين اصل 

را ناديده مي گيريم.
محتواي اين كفو را كمي بيشتر باز مي كنيد؟

تعبير همسر در فارسي، تعبير بسيار خوبي است. چرا 
مي گوييم همس��ر، چرا نمي گوييم هم تن؟ مي گوييم همسر به 
خاطر اينكه سر همه موجوديت بشر و نقطه جمع شدن حس ها و 
قوه هاست. مركز قوه چشايي كجاست؟ سر! بويايي سر، شنوايي 
سر، بينايي سر. مهم تر از همه، سر كانون فكر و خردورزي است.

اين تعبير مي خواهد بگويد وقتي ما همسر مي شويم، ديدمان با 
هم يكي مي شود، هم ديد مي شويم، در بيان يكي مي شويم، در 
قول يكي مي شويم. من وقتي خطبه عقد جوان ها را مي خوانم به 
آنها مي گويم عقد، يعني عهد و پيمان، شما با هم عهد مي بنديد 

كه هم سر و هم فكر شويد.
اين »هم سري« با اين زاويه اي كه تشريح كرديد 

چطور اتفاق مي افتد؟
گرفتاري هاي ما از اينجا آغاز مي ش��ود كه اس��م مان را همسر 
مي گذاريم اما در واقع هم تن هستيم. معلوم است كه تن ها هم 
هيچ وقت با هم كنار نمي آيند، چون اساس��اً تن يعني جدايي، 
جنس��يت، اختلاف. ره��اورد اين هم تن ش��دن هم مي ش��ود 
فرزندسالاري، زن سالاري، مردس��الاري كه هنوز ما گرفتارش 
هستيم، اما وقتي شما پاي اخلاق را به اين ميدان باز مي كنيد، 
مي بينيد جوهره آدم ها جدا از م��رد و زن و فرزند بودن تعريف 

شده است.
اصلًا بخش قابل توجهي از پل هاي ويران شده اي 
كه در روابط زن و ش�وهرها به وجود مي آيد، در 
مجادله ها به وجود مي آيد، يعني وقتي نرم افزاري جز 
خودخواهي اين مجادله ها را اداره نمي كند. چه كنيم 
كه اين اختلاف ه�ا به مجادله ه�اي ويرانگر تبديل 

نشود؟
شما يك وقتي عيب كسي را گوشزد مي كني كه او را بكشي بالا، 
يك وقت هم همين كار را مي كني كه له كني. يك وقت زشتي 
كسي را در آن حد كه وجود دارد گوشزد مي كني، يك وقت آن 
زشتي را هزار برابر بزرگ مي كني تا آن طرف را نابود كني، خب 

نوع روبه رو شدن ما با زشتي ها متفاوت است.
در دس��تورات اخلاقي بارها به ما گفته شده كه »عجول نباش« 
اصلًا يكي از ايرادهاي اساسي انسان، عجول بودن است، سريع 
مي خواهد حكم صادر كند، سريع مي خواهد داوري كند. اصلًا 
يك پايه نجات انس��ان از خانه اي كه با شر س��اخته شده باشد، 
اين اس��ت كه با عجله و عصبانيت تصميم نگيرد، يعني با عجله 
و عصبانيت درباره همسرش يا فرزندانش داوري نكند. ولي اين 
عجله و عصبانيت به نسبت هاي متفاوت در همه ما وجود دارد، 
ما درباره قله هاي اخلاق و عرفان كه صحبت نمي كنيم، درباره 
همين آدم هاي معمولي كه دور و برمان مي بينيم- خودم را عرض 

مي كنم- صحبت مي كنيم.
بله، هر قوه اي كه در انسان وجود دارد ذاتاً شر نيست، بلكه مهار 
اين نيرو و قوه است كه نبايد از دست شما رها شود. شما مي بينيد 
بسياري از زوج هاي ما اين مهارت را ندارند. خب، نيروي غضب كه 
نيروي بدي نيست، مثل حرارت است. حرارت اگر درست و بجا به 
كار گرفته شود در خدمت شما قرار مي گيرد، نان شما را مي پزد، 
آب شما را گرم مي كند، اما همين حرارت مي تواند خانه شما را 
هم به آتش بكشد. بسياري از مردهاي ما با يك ترفند خيلي ساده 
مي توانند كاري كنند كه خانه شان به آتش كشيده نشود، وقتي 
عصباني هستند چند دقيقه بيرون بروند، آرام كه شدند برگردند 

اما ما اصرار داريم موقع عصبانيت خانه را به آتش بكشيم.
گفتن اينها لذت بخش اس�ت اما در عمل سخت. 

شما يك ميزان و معياري به ما بدهيد؟
امام هادي)ع( مي فرمايد: »من هانت عليه نفسه فلا تأمن شره/ از 
شر كسي كه احساس شخصيت اخلاقي نمي كند ايمن نباش« 

اميرالمؤمنين)ع( مي فرمايد: »من كرمت عليه نفس هانت عليه 
شهواته/ كس��ي كه ش��خصيت خود را گرامي بدارد هوس هاي 
نفساني و شهوت ها پيش چش��م او خوار و بي مقدار مي شود«. 
مسئله اين است كه اگر انس��ان در هر درجه و رتبه و تخصص و 
جنسيت و خانواده اي از درون، احساس شخصيت اخلاقي را از 
دست بدهد، امكان دارد دست به هر رذالتي بزند. پس عيار روشن 
ما، تشخص اخلاقي است، اگر ش��ما تا عمق وجودتان پي ببريد 
كه چقدر گرامي و ارزشمند هستيد، آن وقت نه با خودتان و نه با 
ديگران بدرفتاري نخواهيد كرد. چون كسي كه با ديگران- همسر 
و فرزند- بدرفتاري مي كند در درجه اول دارد با خودش بدرفتاري 

مي كند.
يك نكته ديگر هم كه من دقت كرده ام- همچنان 
كه شما در تش�ريح عجول بودن انس�ان اشاره 
كرديد- و البت�ه مي تواند متأثر از بافت و س�اختار 
مبتني بر شتاب امروزي زندگي باشد، نفي تدريجي 
بودن برطرف كردن نقصان ها يا به وجود آوردن نقاط 
قوت است، يعني ما مي خواهيم همچنان كه غذايمان 
دو دقيقه اي در فر، گرم مي شود موفقيت مان را هم 
در دو دقيقه داغ كنيم، يا آن رذيله اخلاقي را با يك 

جادو و ورد از بين ببريم.
بله، اين هم گرفتاري بزرگي اس��ت. زوج ها دقت نمي كنند كه 
اختلاف ها تدريجي از بين مي رود و هماهنگي ها آرام آرام به وجود 
مي آيد. من مثالي از تكامل بزنم. آيا تكامل جس��مي آرام آرام به 
وجود مي آيد؟ يك جنين براي به دنيا آمدن فرصت مي خواهد، 
اگر شما اين فرصت را به جنين ندهيد، اصلًا نوزادي هم به وجود 
نخواهد آمد. يك نوزاد براي كودك ش��دن، ي��ك كودك براي 
نوجوان شدن، يك نوجوان براي جوان شدن فرصت مي خواهد. 
همه اين حركت ها تدريجي و كند صورت مي گيرد، آيا كس��ي 
حوصله اش س��ر مي رود كه چرا 9 ماه بايد صبر كند كه به دنيا 
بيايد؟ آيا كسي حوصله اش از كودكي س��ر مي رود؟ يك جوان 
حوصله اش سر مي رود كه چرا ميانسال نيست؟ اما متأسفانه ما 

در تكامل روحي اين حوصله ها را نمي بينيم.
در مراقبت ها هم همينطور است.

بله، پدر و مادر مراقب هستند كه تن بچه سرما نخورد. 
موقع زمستان و بهار و تابستان و پاييز را مي دانند و تن بچه را با 
تقويم بزرگ مي كنند،  مراقب هس��تند كه تن بچه در زمستان 
پوشيده باشد، خانه گرم باشد، اما ذهن و قلب بچه را رها مي كنند، 
نمي دانند فصل خزان كجاست، كجا اين ذهن و قلب از سرما ها 

بايد پوشيده شود.
يكي از تعبيرهاي فوق العاده زيبايي كه در قرآن 
درباره رابطه زن و مرد آمده، تعبير به لباس  است، 
لباس به مثابه پوشاندن و زينت. اين مفهوم را بسط 

مي دهيد؟
بله، تعبير ق��رآن در اين باره لباس اس��ت، يعن��ي زن در رابطه 
همسري، لباس مرد است و مرد را مي پوش��اند، مرد هم لباس 

زن است و زن را مي پوشاند، يعني اينها همديگر را مي پوشانند 
و نواق��ص كار را برطرف مي كنند. چطور جاي��ي از بدن خراش 
برمي دارد و زخم مي ش��ود، اگر آن نقطه در معرض ديد آدم ها 
قرار مي گيرد، آدم ها آن زخم را مي بينند اما وقتي آن نقطه را با 
لباس مي پوشانيد، در واقع آن زخم را هم پوشانده ايد، زن و مرد 
هم چنين نسبتي با هم دارند و اگر حقيقتاً همسر باشند زخم ها و 

نقصان ها را در زندگي طوري مي پوشانند كه ديگران نبينند.
نكته ديگ��ري كه مي خواه��م بگويم درباره اهميت حياس��ت، 
پرده دري و بي حيايي چه براي مرد و چه براي زن مجاز نيست. 
معصوم مي فرمايد »لا ايمان لمن لاحياء له/ كسي كه حيا ندارد 
ايمان هم ندارد« مول��ي الموالي، عل��ي)ع( مي فرمايند نهايت 
حيا آنجاس��ت كه انس��ان از خودش حيا كند )يعني خودش از 
خودش خجالت بكشد كه س��مت معصيت برود.( ثمره حيا هم 
عشق است، كسي كه حيا دارد خانواده اش از هم نمي پاشد، در 
ذهنتان مجسم كنيد همه آن چيزهايي كه بنيان يك خانواده را 
متلاشي مي كند، از خيانت، از اعتياد، از سستي اراده، خب كسي 
كه حيا دارد مرتكب اين خصلت ها مي شود؟ ما الان بخش قابل 
توجهي از نگراني هايي كه در رابطه زوج ها مي بينيم ريشه اش در 
بي حيايي است. وقتي مرد بيرون از خانه است زن نگران رابطه 
او با زن هاست- اگر از برخي وسواس ها و سوءظن هاي بي مورد 
بگذريم- مي بينيم منشأ اين نگراني، بي حيايي مرد است، مرد در 
زندگي به زن نشان داده كه حيا ندارد، خب زن حق دارد نگران 
باشد، پس اينجا تشويش سراغ آن زن مي آيد و اين تشويش را 
به فرزندها هم منتقل مي كند، يعني حتي در غذايي كه درست 
مي كند اين تشويش ديده مي شود، حواسش به غذا نيست، نتيجتاً 
غذا كيفيت لازم را ندارد و فرزند غذاي بي كيفيتي مي خورد و چه 
بسا سلامتي اش به مخاطره بيفتد، پس مي بينيد بي حيايي مرد 
غيرمستقيم با استرس و دلشوره زن به جسم و ذهن كودكان هم 

كشيده مي شود.
اما اگر مرد باحيا باشد، حتي اگر مس��افرت چند ماهه هم رفته 
باشد احساس امنيت زن مخدوش نمي شود، ممكن است دلتنگ 
مرد شود اما او مردش را به خدا سپرده است چون مي داند قلب 
مردش با خداست. البته از آن طرف قضيه را هم بايد ديد. دختر 
و پس��رهايي كه در كوچه و خيابان و محل كار و دانشگاه دنبال 
محبت مي گردند، معلوم اس��ت كه در خانه ها محبت نديده اند، 
پس با اولين نگاه و لبخند جذب راهي مي شوند كه نمي دانند آخر 

و عاقبتش كجاست.
شما سال هاس�ت كه به زوج هاي جوان مشاوره 
مي دهيد، يكي از موضوعاتي كه در اين مشاوره ها 
پررن�گ مي بينيد و مي ت�وان به زوج ه�ا تذكر داد، 

چيست؟
موضوع مهمي كه در اينجا بايد تذكر بدهم، اين است كه ما قبل 
از ازدواج- چه دختر نسبت به پسر و چه پسر به دختر- تحقيق 
مي كنيم، كار خوبي است بالاخره بايد ببينيم هم كفو هستيم، 
بايد ببينيم شرايط اعتقادي، فرهنگي و اقتصادي دو طرف با هم 
مي خواند يا نه، اما وقتي طرفين به هم جواب مثبت دادند و بله 
گفتند ديگر در گذش��ته همديگر تجسس نكنند. من زوج هاي 
جواني را مي بينم كه براي مشاوره مي آيند، مي بيني دختر با لحن 
شوخي و مزاح از پسر پرسيده، تو قبلاً  دوست دختر داشتي؟ يا 
فرق نمي كند پسر   از  دختر پرسيده. اين اعلان بي حيايي است. 
پيامبر مي فرمايد »اقرار الذنب، ذنب« اين عبارت خيلي عجيب 
و پرمحتوايي اس��ت. اقرار به گناه، گناه است. ما مثل مسيحيت 
نيستيم كه نزد كشيش ها اقرار به گناه كنيم، ما اصلاً مجاز نيستيم 
حتي نزد علما و مراجع تقليد به گناهمان اقرار كنيم. اگر كسي 
بين خود و خدا گناهي مرتكب شده، پشيماني و استغفارش را 

پيش خدا ببرد.
بين زوج ها اين آفت  را مي بينيم كه گاهي اين حرف ها و تجسس ها 
با شوخي و خنده آغاز مي شود اما آرام آرام بي اعتمادي و سوءظن 

به روابطشان كشيده مي شود.
اگر در گذشته اتفاقي هم افتاده،  شما كه عقد كرده ايد بايد غمض 
عين كنيد و جويا نشويد، چون اگر اقرار به گناه شود،  اقرار گناه، 

گناه و عامل بدبيني و ناامني ذهني است. 

در درجه اول بايد بداني چه كسي 
هستي؟ بايد بداني احسن تقويم چيست؟ 
اينكه مي فرمايد تو در احسن تقويم 
آفريده شده اي، در برترين و بهترين 
مرتبه آفريده شده اي، چيست؟ اينكه 
مي فرمايد تبارك الله احسن الخالقين 
يعني چه؟ چرا انسان مسجود ملائك 
مي شود؟ چرا تا جايي بالا برده مي شود 
خليفه«  الارض  في  جاعل  »اني  كه 
مي شود؟ چرا و به چه نيرويي امروز انسان، 
نيروهاي طبيعت را مسخر كرده است؟ 
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آيدين تبريزي 
 روزهاي آخر س�ال   دو نفر از دوس�تانم رفته 
بودن�د س�فره خانه اي در نزديك�ي روزنامه - 
تفريح م�ا روزنامه نگاره�ا در فاصله تنف�س بين خبرها 
يا پشت بام اس�ت يا پياده رو و لابد اين س�فره خانه را در 
پياده روي ش�ان ديده بودند - تا اينج�اي كار البته اتفاق 
عجيب و غريبي نيفتاده بود اما رفت�ه بودند ديده بودند 
همه گردانندگان اينجا از كس�ي كه جلوي در مي ايستد 
تا مهمان�دار و آبدارچي و چاي بري�ز و پذيرايي كننده از 
كوتاه قامت ها هستند. اين شد كه رفتيم سفره خانه اي كه 
اين روزها گردانندگانش مهم ترين سوژه هايش شده اند. 
اسماعيل يوسف پور، 35 ساله با 110 سانتي متر قد، ديپلم 
نقشه كش�ي دارد و مدير اينجاس�ت، او دو سال است كه 
ازدواج كرده و همسرش هم قد خودش است، صندوقدار 
سفره خانه. سيد علي حسيني، 52 ساله، 118 سانتي متر قد 
دارد و مهمان دار است. مسعود رضاخواه، 24 ساله كاردان 
طراح�ي صنعتي، 124 س�انتي متر ق�د دارد و آبدارخانه 
را اداره مي كند. يوس�ف ش�هابي 23 س�اله هم مهمانان 

سفره خانه را راهنمايي مي كند.  

 از اينجا شروع كنيم، چرا يك سفره خانه و چرا انتخاب 
كاركنان از بين كوتاه قامت ها؟

يوسف پور: من 15 سال است كه در س��فره خانه ها كار مي كنم، 
همسرم هم قد خودم است. يك روز در خانه نشسته بوديم، گفتيم 
ما كه مي توانيم كار كنيم، چرا هم قدهاي خودمان را جمع نكنيم و 

سفره خانه اي كه در جهان تك باشد داير نكنيم.

 اين روز كي بود؟
 سه، چهار سال پيش.

 كارتان در سفره خانه ها چه بود؟
 از مردم پذيرايي مي كرديم. قليان و چاي دادن، سفارش گرفتن.

 ديپلم نقشه كش�ي داريد، چ�را اين رش�ته را ادامه 
نداديد؟

 نشد.

 ابعاد وسايلي كه استفاده مي كنيد از سماور و سيني تا 
قليان و چيزهاي ديگر به نسبت قد شما بلند و حجيم 

است. استفاده از اين ابزارها برايتان سخت نيست؟
 نه، ديگر ما عادت كرده ايم، ضمن اينكه وسايل را طوري چيده ايم 
و مناسب سازي كرده ايم كه در دسترس باشد، البته بچه  هاي ما هم 

نشان داده اند كه مي توانند.
 يك ايده براي اينكه به عمل نزديك شود، پيگيري ها 
و مرارت هاي خ�اص خودش را دارد. چط�ور به اينجا 

رسيديد؟
در درجه اول از ميراث فرهنگي شروع كرديم، ايده مان را داديم كه 
خوشبختانه استقبال كردند و گفتند برويد جايي پيدا كنيد، مجوز 
را صادر كنيم، بعد هم از طريق يكي از دوستان به آقاي قمشه اي كه 

صاحب اينجاست معرفي شديم.
 الان چند وقت است اين سفره خانه را داير كرده ايد؟

 سه ماه تمام شد، رفته ايم ماه چهارم.
 وضعيت كسب و كارتان چطور است؟

 خدا را شكر. روز به روز بهتر مي شود. 
 با اعضاي انجمن كوچولوهاي ايراني هم در ارتباطيد؟ 

از شما حمايت شد؟
 ارتباط داريم اما حمايت آنچناني نه. گاه��ي اعضا مي آيند اينجا 

غذا مي خورند.
 برايم جالب است بدانم رفتار و عكس العمل مشتري ها 

با شما چطور است؟
 خب مشتري هايي كه بار اولش��ان است حسابي تعجب مي كنند 
اما همين ها بعداً مشتري هر روز ما مي شوند، چون اخلاق و رفتار 

بچه هاي ما آقا سيد و آقا مسعود خيلي خوب است.
  حس�يني: اينجا اتفاق تازه اي است. پرسنل ها كوتاه قد و مهربان 
هستند، از نظر پذيرايي و س��رويس دهي همان استانداردهايي را 
ارائه مي كنيم كه مشتري هايمان مي خواهند، به خاطر همين ما 

بعد سه ماه، تعداد قابل توجهي مشتري ثابت داريم.
 مثلًا چقدر؟

 به جز جوان ترها و مشتري هايي كه با دوستانشان مي آيند، حداقل 
30 خانواده هم داريم كه پاي ثابت اينجا هستند.

 آقاي حسيني! قبل از اينكه سفره خانه بياييد كارتان 
چه بود؟

 مغازه داشتم، مغازه سوغات ايراني در نازي آباد كه تحويل دادم. ما 
سال هاست كه با آقاي يوس��ف پور رفاقت داريم و وقتي زنگ زدند 

گفتند تشريف بياوريد، آمديم .
 اينجا كارتان به طور مشخص چيست؟

 به قول قديمي  ها ميدان دار هستم، سالن اينجا دست من است.
 برخوردها از طرف مشتري ها چطور است؟

 خيلي راحت.
قشنگ ترين حرفي كه از مشتري هايتان شنيده ايد؟

 چقدر اينجا زيباست، چقدر مهربونيد.
 شده اينجا مش�تري ها رفتار بدي با شما يا كاركنان 

داشته باشند؟
 رفتار بد نه، اما جا خوردن چرا، اول يك ذره جا مي خورند، بعضي ها 
مي خندند كه البته خنده تمسخر نيست، بعضي از مشتري ها در 
چهره هايشان پيداس��ت كه دوس��ت دارند زود بفهمند ما چطور 

رفتار مي كنيم.
  حسيني: غيرعادي بودن زماني است كه براي اولين بار چيزي را 
مي بينيد، خب چند بار كه اين غيرعادي را ببينيد، عادي مي شود.

 الان عمده مشكلات كوتاه قامت ها چيست؟
   رضاخواه: بخش بزرگي از مشكلات ما همان هاست كه آدم هاي 
عادي با آنها دس��ت به گريبانند؛ بيكاري،  خانه دار شدن، ازدواج و 
معيشت. بعضي ها فكر مي كنند ابعاد فضاها و وسايل دردسر بزرگي 
براي ماست اما فكر نمي كنند ما سال ها با همين فضا و ابعاد زندگي 

و در حد نياز فضا را مناسب سازي مي كنيم.
آقا مسعود! شما كاردان طراحي صنعتي هستيد، چرا 

در اين رشته فعاليت نمي كنيد؟
 اگر خدا بخواهد قرار اس��ت به عنوان يك تكنس��ين وارد يكي از 

شركت هاي هواپيمايي شوم.

كوتوله را  از  كلام مردم
 بيرون كشيديم

 ساعتي با يك گروه كوتاه قامت  كه سفره خانه اي را در تهران اداره مي كنند

  مشتري هايي كه بار اولشان است 
حسابي تعجب مي كنند اما همين ها بعداً 
مشتري هر روز ما مي شوند، چون اخلاق 
و رفتار بچه هاي ما خيلي خوب است.
 اينجا اتفاق تازه اي است. پرسنل ها 
كوتاه قد و مهربان هستند، از نظر 
همان  سرويس دهي  و  پذيرايي 
مي كنيم  ارائه  را  استانداردهايي 
مي خواهند،  مشتري هايمان  كه 
به خاطر همين ما بعد سه ماه، تعداد 
داريم ثابت  مشتري  توجهي  قابل 

15 سال است كه در سفره خانه ها كار مي كنم،  يك روز در خانه نشسته بوديم، 
گفتيم ما كه مي توانيم كار كنيم، چرا هم قدهاي خودمان را جمع نكنيم 

و سفره خانه اي   داير نكنيم
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 در چه مرحله اي است؟
 به اميد خدا كارهاي آخرش را انجام مي دهيم.

 اينجا چه مسئوليتي داريد؟
 قليان زن هستم، چاي مي ريزم.

 قبلًا كجا بوديد؟
 بخش تبليغات يك شركت كار مي كردم كه قراردادم تمام شد.

 نگاه مردم ب�ه توانمن�دي كوتاه قامت ها نس�بت به 
سال هاي گذشته تغييري كرده؟

 به نظرم خيلي بهتر شده، مردم جا افتاده تر شده اند. من دو سال 
پيش در انجمن كوچولوهاي ايراني به عنوان مسئول فني فعاليت 
مي كردم. از زماني كه اين انجمن شكل گرفت و تبليغات رسانه اي 

آغاز شد، مردم بيشتر با قابليت هاي اين بچه ها آشنا شدند.
 چند ساعت در روز كار مي كني؟

 از 11 صبح كارمان با نظافت و تميزكاري شروع مي شود، از ساعت 
يك برنامه ناهار را داريم، از ساعت 5 بعدازظهر به بعد تا 12 شب 

هم چاي و قليان.
 انجمن شما چند نفر عضو دارد؟

 500 عضو داريم كه 40 درصد تهراني و 60 درصد شهرستاني اند.
 تحصيلاتشان چطور؟

 زماني كه م��ن انجمن بودم، دوس��تان كه مي آمدن��د ما مدرك 
تحصيلي شان را هم مي خواستيم، خب ما فوق ليسانس داشتيم، 

ليسانس داشتيم، تخصص هاي مختلف.
 چند درصد از اين دوستان كار داشتند؟

 50 درصد.
 اگر جسارت نباش�د يك زماني به شماها مي گفتند 
كوتوله، كه البته درست نبود، چون كوتوله بيشتر ناظر 

به نقص فهم و شعور است.
 ما وقتي مي خواس��تيم انجم��ن را در وزارت كش��ور ثبت كنيم 
همانجا گفتيم بايد اين اسم كوتوله را آرام آرام از  كلام  مردم بيرون 
بكش��يم، چون اين كلمه را به هر كس��ي بگويي به او برمي خورد، 
كوتوله كوچك شمردن طرف اس��ت. الان خوشبختانه خيلي ها 
اين را نمي گويند، ف��رض كنيد مي گويند بچه ه��اي تيم فوتبال 

كوچولوهاي ايران.
 ولي به نظر من كوچولو هم نمي رساند، آدم ياد بچه ها 

مي افتد.
 بله، انجمن دارد روي يك اسم و لوگوي خوب كار مي كند.

 بين دوستاني كه در انجمن داريد چهره هاي شاخص 
هستند؟

 بله، خيلي هس��تند، خانم ابراهيم خاني، دانش آموخته حقوق و 
حقوقدان هستند. حدوداً  شصت  و اندي سن دارند و 30 سال در 

وزارت كار فعاليت كرده اند.
 ميانگين طول عمر شما چقدر است؟

 مثل بقيه مردم، چون پرس��يديد اين را ه��م بگويم كه جهانگير 

پارس��اخو پدر جدول ايران از كوتاه قامت ها هستند. ما مهندس 
كوتاه قامت داري��م، در هواپيمايي تكنس��ين كار داريم. بچه هاي 

شهرستان خيلي هايشان ليسانس و فوق ليسانس هستند.
 كاري كه ش�ما انجام مي دهيد اف�زودن يك ظرفيت 
مثبت به جامعه اس�ت، وقتي يك ورزش�كار مي رود 
در ميدان جهاني مدال م�ي آورد، ظرفيت مثبتي به 
جامعه اضافه مي كند، اين وقت هاست كه يك شادي 
دسته جمعي شكل مي گيرد و احساس مي كني همه 
يك خانواده اند،  من هم شما را كه نگاه مي كنم احساس 

مي كنم ظرفيت مثبتي به جامعه اضافه مي كنيد.
بله، ما آمديم اين را به مردم بگوييم كه اگر ش��ما مي توانيد ما هم 
مي توانيم. خدا را شكر! براي مهمان هاي ما هم عادي شده است. 
مي آيند لذت مي برند. با ما حرف مي زنند، من واقعاً نكته آزاردهنده 

جدي اينجا نديده ام.
 شب ها چطور برمي گرديد خانه؟

 از اينجا همه بچه ها س��وار تاكسي مي ش��ويم، بعضي ها هفت تير 
پياده مي ش��وند و بعضي ها وليعص��ر، وليعصر هم ك��ه  بي.آر. تي 

شبانه روزي دارد.
 شده اينجا اتفاقي يا حادثه اي بيفتد كه نتوانيد كنترل 

كنيد؟
 نه، مگر اينكه يك جابه جايي سنگين باشد.

 چقدر تا حالا استكان شكسته ايد؟
 )مي خندد( يك دست شكسته ام.

 وقتي استكان مي شكنيد عكس العمل آقاي يوسف پور 
چيست؟

 مي گويد فداي سرت. 
واقعاً مي گويد فداي سرت؟

   يوسف پور: من براي شكستن اصلًا ناراحت نمي شوم،  خودم 15 
سال در اين فضا كار كرده ام.

آقاي يوس�ف پور! چق�در در اين 15 س�ال وس�ايل 
شكسته ايد؟

 من فقط دو استكان شكسته ام با يك قليان، آن هم به خاطر اينكه 
يك فرش برگشته بود و پايم گير كرد به فرش.

 آقا سيد! شما چطور؟
 من اينجا دو نمكدان شكسته ام.

بعضي از بچه  هاي كوتاه قامت را در سريال ها و فيلم ها 
مي بينيم، ش�ما يا بچه هاي ديگر اينجا تجربه حضور 

سينمايي داشته ايد؟
 بل��ه، آخرين فيلم م��ن »فتيله و ماه پيش��وني« بود ك��ه با آقاي 

يوسف پور كار كرديم 25  روز يزد بوديم، كار آقاي معيريان.
 البته من قبل از انقلاب هم تئاتر كار مي ك��ردم، اولين نمايش ما 
»جنجال در بنگاه«در لاله زار اجرا شد، در قصر يخ، بولينگ عبده و 

تئاتر شهر هم اجرا داشتيم.

 حداكثر قد براي اينكه كسي عضو انجمن كوتاه قامت ها 
باشد چقدر است؟

   رضاخواه: 140 سانتي متر]مي خندد[ البته بعضي ها وقتي آمدند 
انجمن، كوتاه قامت بودند ولي رفته رفته قد كشيدند، كسي قدش 
از 140 سانتي متر بيشتر باشد نمي تواند عضو رسمي باشد، البته به 

عنوان عضو هوادار مي تواند فعاليت كند.
 اين قد كش�يدن برايم جالب اس�ت، بيشتر توضيح 

مي دهيد؟
 يكي از بچه ها به انجمن كه آمد 15 سالش بود و 130 سانتي متر قد 
داشت، 18 سالش كه شد قدش رسيد به 140، الان فكر مي كنم 
140 را هم رد كرده باشد، بچه ها به شوخي مي گويند كسي كه وارد 

انجمن مي شود قدش هم رشد مي كند.
 كوتاه قامت ترين عضو انجمن كيست؟

 كوتاه قامت ترين دخترمان، خانم شريفي است كه 22 سال دارند 
با 95 سانتي متر قد كه سرپرست دو كارگاه عروسك سازي است. 
كوتاه ترين پسرمان هم مرتضي پركاس، 21 ساله اهل شيراز با 70 

سانتي متر قد  است.
 آقاي يوس�ف پور! بزرگ ترين نگراني ت�ان در اينجا 

چيست؟
فكر و خيال كه زياد است، اما من ياد گرفته ام صبور باشم. اميدواريم 
سالن غذاخوري مان را هم بتوانيم راه بيندازيم و بچه ها هم خدمات 
خوبي به مشتري ها بدهند. البته شب ها كه دير تعطيل مي كنيم 
نگران بچه ها هس��تم كه نكند اتفاقي برايشان بيفتد، نكند به آنها 

ماشين بزند.
 يوسف شهابي ساكت است و كمتر از يوسف شنيديم، 

شما قبلًا چه كار مي كرديد؟
 يك مدت در بازار تحصيلدار بودم، چك نقد مي كردم، حس��اب و 

كتاب مي كرد م، يك مدت هم در كتابفروشي انجمن بودم.
 تجربه خوبي بود؟

 جذابيت اين كار اين اس��ت كه آدم هر روز با آدم هاي متنوع سر و 
كار دارد.  

 اينجا مسئوليت شما به طور مشخص چيست؟
 مهماندارم، بعضي وقت ه��ا جلوي در مي ايس��تم بعضي وقت ها 
پايين، مهمان ها را راهنمايي مي كنم كه در جايي كه دوست دارند 

مستقر شوند.
 اين مسئوليت را خودتان انتخاب كرديد؟

نه، آقاي يوس��ف پور با توجه به قابليت ها تقس��يم وظايف كردند. 
البته اين تقسيم بندي ها خيلي هم خشك و مقرراتي نيست، فرض 
كنيد آقا سيد سالندار است، كار اصلي با آقاسيد است، ما هم كمك 
مي كنيم يا در آبدارخانه كار اصلي با آقاي رضاخواه است اما ما هم 

كمك مي كنيم. در كل روزمان را راحت شب مي كنيم.
 اين كار را دوست داري يا تحصيلداري در بازار را؟

  اين كار تنوع زيادي دارد. در بازار با يك سري تيپ هاي خاص سر و 
كار داري، اما اينجا خانواده مي آيد، جوان مي آيد، پير مي آيد، يكي 
از بالاي شهر مي آيد، يكي از پايين شهر، تفاوت ادبيات آدم ها با هم 
برايم جالب است اما در بازار يك عده آدم دور هم جمع شده اند كه 

صبح تا شب فقط پول در دهانشان مي چرخد.

 از شراكت با اسماعيل حس خوبي دارم
آقاي قمشه اي! من تصور مي كردم فضاي اينجا براي 
گروه آقاي يوسف پور اجاره اي است، اما متوجه شدم 
شما اين فضا را در اختيار بچه ها قرار داده ايد و ظاهراً 
مي خواهيد شراكتي كار كنيد. شما اگر اينجا را اجاره 
بدهيد مبلغ قابل توجهي مي ش�ود، چرا از اين سود 

مي گذريد و از اين بچه ها حمايت مي كنيد؟
دنبال درآمد نبودم. من روزي كه اين آقا اس��ماعيل را ديدم اصلًا 
به دلم نشست.  خدا شاهد اس��ت براي اينجا يك مبلغ كلاني به 
من مي دادند و مبلغ قابل توجهي هم براي اجاره كه بروم در خانه 

بخوابم، پولش را بگذارم بانك و مسافرت هاي آنچناني بروم.
 چرا اين كار را نمي كنيد؟

 من اولاً خودم يك پسر دارم و نمي خواهم در اينجا بسته شود، در 
ثاني از اين بچه ها خوشم مي آيد. 
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